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LA FELIB I L’AMIB SIGNEN UN ACORD D’UNIFICACIÓ

Dia 8 de gener, la FELIB va dur a terme una sessió 
de l’Assemblea General extraordinària per ratifi-

car l’acord d’unificació entre les dues associacions 
que representen els interessos de les entitats locals 
a les Illes Balears: la FELIB i l’AMIB, signat el passat 
21 de desembre de 2009.
Aquest acord l’havien presentat amb anterioritat en 
una roda de premsa els dos presidents de les asso-
ciacions, Joan Ferrà de la FELIB i Jaume Crespí de 
l’AMIB, i el director general d’Administracions Públi-
ques del Govern balear, Miquel Nadal, els quals, a 
més, estigueren acompanyats per representants de 
diversos municipis de les Illes: Joan Rotger de Selva, 
Joan Albertí de Fornalutx, Guillem Bernat de Sóller 
i Llorenç Carretero de Sant Lluís, que, en conjunt, 
representen el ventall polític de la nostra comunitat 
autònoma.
Segons Miquel Nadal, que va actuar com a mediador 
durant les negociacions entre les dues associacions, 
es tractava «d’un dia molt especial per a tots els 
que treballen en benefici del municipalisme» perquè 
aquesta unificació permetrà als ajuntaments «sumar 
més esforços a l’hora d’exigir a les administracions 
supramunicipals una renovació del finançament lo-
cal –més ajustat a les necessitats dels municipis– i 
a l’hora d’establir les bases de l’estatut d’autonomia 
local.»
Així, en virtut d’aquest acord d’unificació, els muni-

cipis que formen part de l’AMIB passen a integrar-se 
a l’estructura de la FELIB, d’aquesta manera es posa 
punt i final a vuit anys d’escissió. Aquesta situació de 
bilateralitat es va produir quan el 2001 alguns ajun-
taments decidiren donar-se de baixa de la FELIB i 
constituir una altra associació de municipis alterna-
tiva. Malgrat tot, han estat motivacions de caire es-
sencialment social i econòmic, sobretot ara en temps 
de crisi, les que han fet que les dues associacions 
s’uneixin, atès que els ajuntaments han de suportar 
la xacra d’un desajustat sistema de finançament i el 
fet d’haver de destinar més del 35% del seu pressu-
post a sufragar competències que no els pertoquen. 
A més, una altra de les raons ha estat unir esforços 
perquè finalment l’estatut d’autonomia local sigui el 
millor text possible per als municipis, els quals el pre-
sident de l’AMIB qualificà com «l’Administració pú-
blica més pobra». 
Així mateix, l’AMIB va fer ressaltar que aquesta fusió 
es feia pensant sempre en el benefici del ciutadà i 
que entraven a la FELIB deixant de banda les lluites 
de partits i els colors polítics. Aquestes paraules va-
ren trobar el suport del president de la FELIB, que 
afirmà que un dels principals beneficis d’aquesta 
unió serà «conformar una sola veu davant les altres 
administracions –Parlament, Govern, consells insu-
lars–, que són les que legislen, les que dicten les lleis 
que afecten els municipis, i el que pretenem nosal-

La unitat municipal servirà per afrontar els problemes 
econòmics dels ajuntaments



tres és fer-nos sentir davant aquestes institucions 
perquè, abans que s’aprovi una llei, es tingui en 
compte l’opinió dels ajuntaments, els quals hi tenim 
molt per dir.»

«Els ajuntaments hem d’estar units, i amb aques-
ta unió demostrarem que és possible fer feina 
des d’un front comú per solucionar els problemes 
que ens són comuns a tots des d’un punt de vista 
objectiu, sense entrar en una polèmica partidista 
que, al cap i a la fi, no serveix per a res a l’hora de 
donar solucions a la ciutadania.» 
Joan Ferrà Martorell, president de la FELIB

D’aquesta manera, una vegada decidida la reunifi-
cació, durant les setmanes prèvies i posteriors a la 
signatura de l’acord, els ajuntaments de l’AMIB vo-
taren en els seus plenaris l’adhesió a la Federació 
d’Entitats Locals. Per ratificar la unió, es va decidir 
convocar una sessió de l’Assemblea General ex-
traordinària per donar la benvinguda als ajuntaments 
recentment federats i ampliar els membres dels òr-
gans de govern de la FELIB: la Comissió Permanent 
i el Consell Executiu. 
A l’Assemblea es convocaren els batles i batlesses 
de tots els municipis de les Illes Balears, així com els 
representants dels quatre consells insulars. A més, 
hi assistiren Miquel Nadal i la consellera d’Innovació, 
Interior i Justícia del Govern, Pilar Costa.

Per encetar la sessió, va prendre la paraula Joan Fe-
rrà, president de la FELIB, que qualificà la reunifica-
ció com a «fita històrica», perquè està convençut que 

els municipis han d’estar units i que la FELIB és el 
seu lloc de reunió per excel·lència, és «la casa dels 
ajuntaments», com ha comentat moltes vegades al 
llarg de la legislatura. 
Jaume Crespí, per la seva part, que també va apel·lar 
a la necessària unitat de les entitats locals, va ma-
nifestar el seu entusiasme perquè amb la unifica-
ció «tots els batles puguem tirar endavant una sèrie 
de projectes, iniciats per la FELIB, i que finalment i 
d’una vegada per totes puguem estampar damunt 
el paper les necessitats reals dels ajuntaments, i que 
les administracions supramunicipals, governi qui les 
governi, les tingui en compte, les facem valer i pu-
guem millorar la nostra situació.»
 Aquests projectes són els grans reptes de la 
gestió municipal i han estat el cavall de batalla de 
la FELIB durant els darrers anys. Es tracta bàsica-
ment del desenvolupament del Pacte Local, feina 
que s’haurà d’abordar tenint en compte dos factors: 
per un costat, l’estatut d’autonomia local, que haurà 
de definir quines són les competències que han 
d’assumir els ajuntaments, i per l’altre, el finança-
ment local, és a dir, de quina dotació econòmica 
disposen les corporacions locals per cobrir aquestes 
competències. En aquest sentit, el Govern i la FELIB 
signaran en breu el Protocol per al Desenvolupament 
del Pacte Local, tal com va anunciar la consellera 
d’Interior durant l’Assemblea.

«Els ajuntaments, tinguem el color polític que tin-
guem, hem de ser capaços, en aquests moments, 
d’anar junts de la mà, d’estar units i de tirar enda-
vant feines en conjunt per al dia de demà intentar 
resoldre les problemàtiques que ens uneixen, que 
són més que les que ens separen.» 
Jaume Crespí Deyá, president de l’AMIB

A més, per continuar treballant en aquest línia, la FE-
LIB prepara una assemblea per al mes de març en 
la qual els membres de la Federació presentaran un 
cicle de ponències sobre dos temes summament im-
portants per a les entitats locals: el finançament de 
les corporacions locals, d’una banda, i el desenvolu-
pament de l’estatut d’autonomia local, de l’altra.
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LA CONSELLERIA D’INTERIOR EXPOSA ALS MUNICIPIS 
EL PLA D’ESTABILITAT POLICIAL

La consellera d’Interior, Pilar Costa, es reuní el 
20 de novembre amb el Consell Executiu de la 
FELIB per debatre la problemàtica de la Policia 
Turística i la Policia Local. A la reunió hi assis-
tí també el director general d’Administracions 
Públiques, Miquel Nadal, i el director general 
d’Interior, Sebastià Amengual.
Després d’anunciar la prorrogació del Conveni 
de la Policia Turística durant un any més, Pilar 
Costa va explicar als membres de la FELIB que 
l’objectiu prioritari de la Conselleria d’Interior és 
en aquests moments regularitzar la situació de 

la Policia Turística i la Policia Local, i que, per 
aconseguir-ho, s’actuarà amb el Pla d’Estabilitat 
Policial que ha dissenyat juntament amb el seu 
equip de treball.
Aquest Pla d’Estabilitat Policial té tres objectius 
bàsics: 
    •   Continuar durant el 2010 amb el conveni 
anterior de la Policia Turística. Així mateix, al llarg 
d’aquest any, la Conselleria d’Interior es com-
promet a estudiar ajuntament per ajuntament 
els problemes de plantilla policial que presentin 
perquè cada una estigui tan ajustada com sigui 

possible a les necessitats reals de cada munici-
pi.    
    •   Absorbir, en un termini aproximat de qua-
tre anys, els policies turístics i reconvertir-los en 
policies funcionaris interins o fixos del cos de 
Policia Local. D’aquesta manera s’aconseguiria 
eliminar el greu problema de la temporalitat de 
l’ofici, atès que fins aleshores es tractava de per-
sones amb una formació molt alta però que tan 
sols podia treballar durant nou mesos de l’any.
    •    Atès l’alt nombre de policies interins –en al-
guns ajuntaments fins a un 90% de la plantilla–, 
es pretén fomentar l’ocupació de places fixes 
per part de policies en aquesta situació. 
Per la seva part, els batles i representants de la 
FELIB presents a la reunió varen transmetre les 
seves preocupacions a la consellera. En primer 
lloc, manifestaren la seva inquietud envers el 
sistema de finançament per mantenir aquestes 
noves places de policia. Varen remarcar que els 
ajuntaments ja sufraguen amb el seu pressupost 
moltes competències que no els pertoquen, 

i que, pel que fa a les places de Policia Local, 
hi ha multitud de consistoris que cobreixen els 
sous dels policies també amb doblers del pres-
supost municipal.
La FELIB proposà a la consellera crear una co-
missió mixta que treballi per dissenyar el nou 
model de la Policia Local per al futur, fonamen-
tat en el nou estatut d’autonomia local i en un 
nou model de finançament de les entitats locals, 
sense obviar la temporalitat del model econò-
mic de les Illes Balears i preveient la possibilitat 
d’una nova llei de coordinació de Policia Local 
que permeti associacions de municipis limítrofs 
amb l’objectiu de compartir recursos, plantilles, 
despeses, etc. i poder garantir el servei de 24 
hores a la ciutadania amb la màxima eficiència 
econòmica.
Aquesta comissió de treball estaria formada per 
membres de la FELIB, representants de la Con-
selleria d’Interior, representants de municipis tu-
rístics i de municipis no turístics i també és pos-
sible que els sindicats s’hi afegeixin.

Els batles transmeten a la consellera la seva preocupació pel finançament 
de les noves places de policia local



BREUS
1 La Direcció General d’Energia planteja a la FELIB un programa d’actuacions 

per lluitar contra el canvi climàtic 
La directora general d’Energia de la Conselleria de Comerç, Indústria i Energia, 
Maria Magdalena Tugores, el 13 de novembre organitzà una jornada juntament 
amb la FELIB per plantejar un calendari concret d’actuacions per desenvolupar a 
les Illes el Pacte de Batles, iniciativa europea que vol aconseguir la implicació dels 
municipis per reduir un 20% les emissions de CO2 per al 2020 i que té el suport 
del Govern de les Illes Balears. 
El Pacte dels Batles –que ja ha estat signat per 962 municipis europeus– es va 
presentar el passat mes de juliol, i un dels convenis signats que incloïa era un 
acord de coordinació d’actuacions entre la Federació d’Entitats Locals de les Illes 
Balears i la Conselleria de Comerç, Indústria i Energia per impulsar la signatura del 
Pacte dels Batles que promou la Comissió Europea. 
Per aquest motiu, Tugores es reuní amb la FELIB per explicar als batles de les Illes 
les principals pautes d’actuació una vegada signada l’adhesió al Pacte, i les insti-
tucions i els organismes en què poden demanar ajuda, suport i assistència tècnica 
i finançament. Igualment, els plantejà un calendari concret d’actuacions.

2 Francesc Antich i Pilar Costa reben en audiència els presidents de la FELIB i 
l’AMIB per ratificar la unificació de les dues associacions de municipis
El 7 de gener, el president de la FELIB, Joan Ferrà, i el president de l’AMIB, Jaume 
Crespí, acompanyats pels secretaris generals de les dues associacions, Joana 
Alomar i Joan Rotger, foren rebuts en audiència pel president del Govern balear, 
Francesc Antich, i per la consellera d’Innovació, Interior i Justícia, Pilar Costa. 
La reunió va servir perquè Presidència donàs el vistiplau a l’acord d’unificació 
que havien signat recentment la FELIB i l’AMIB i que havia de ser ratificat el dia 
següent per l’Assemblea General extraordinària. La Conselleria d’Interior ha estat 
la que ha actuat, sobretot mitjançant la figura de Miquel Nadal, director general 
d’Administracions Públiques, com a mediadora entre les dues associacions du-
rant el període de negociacions.

3 Els ajuntaments des Mercadal i Maó avancen als mitjans de comunicació el 
contingut de la ponència del finançament de les corporacions locals
El passat 13 de gener, Ramon Orfila i Vicenç Tur, batles des Mercadal i de Maó 
respectivament, varen convocar una roda de premsa per avançar el contingut de 
la ponència sobre el finançament de les corporacions locals que presentaran a 
l’Assemblea General que es farà al març. Al seu parer, és necessari un nou plan-
tejament del repartiment econòmic dels fons públics que es destinen als ajunta-
ments, que a Espanya només arriba a un 12,5% del total, per així poder millorar 
el sistema actual de finançament local. També insistiren que aquesta reivindicació 
és justa perquè les entitats locals són les institucions que dediquen més doblers 
a sufragar competències d’altres administracions i, alhora, suporten un deute que 
procedeix d’altres vies supramunicipals. Finalment, ambdós batles pretenen exi-
gir que aquest nou model de finançament es basi en la igualtat, la confiança i la 
reciprocitat en el tracte, atès que no hi ha administracions ni millors ni pitjors, sinó 
competències diferents. La ponència queda oberta a aportacions de tots els bat-
les i batlesses que vulguin fins al 15 de febrer.



BREUS
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Fotografia: Arxiu Premsa de l’Ajuntament de Maó



2 ·  DESEMBRE
Jornada sobre la Llei orgànica de protecció de dades, organit-
zada per Plus Consultores, SL, i la FELIB, a càrrec d’Ana Marzo, 
auditora especialista en el compliment de l’LOPD. La jornada 
versava sobre les principals obligacions de l’Administració pú-
blica en matèria de protecció de dades personals i el seu trac-
tament, els drets dels ciutadans i, finalment, la Llei 11/2007, 
d’accés electrònic dels ciutadans als serveis públics. El mateix 
dia es donà a conèixer l’aliança entre Plus Consultores, SL, i 
Artai, que servirà per donar un servei més proper als seus 
clients.

A G E N D A

9 a 11 ·  DESEMBRE

Curs «Estratègies i plans locals de sostenibilitat i fre del canvi 
climàtic», emmarcat dins el Pla de Formació Contínua 2009 
de la FELIB, i organitzat amb Consulluna, de 20 hores de du-
rada. Els professors, experts en la matèria, foren Fernando 
Prats Palazuelo, Manuel Calvo Salazar, Sebastián Lora Sán-
chez, Joseba Dañobeitia, Fernando Monar, Ramon Morey i 
Antonio Serrano.

 
23 · NOVEMBRE

Jornada sobre el Decret llei 1/2009, de 30 de gener, de mesu-
res urgents per a l’impuls de la inversió a les Illes Balears, o 
«Decret Nadal». Aquesta jornada s’adreçava a batles, batles-
ses i molt especialment als tècnics dels ajuntaments, i tenia 
per objectiu aclarir els dubtes sorgits arran de la interpreta-
ció d’aquest decret llei i posar en comú els problemes amb què 
s’havien trobat els ajuntaments a l’hora d’aplicar-lo.

2009·

2009·

2009·

17 ·  DESEMBRE 2009·

11 ·  GENER 2010·

Presentació del curs en línia «La Llei 11/2007, d’accés electrò-
nic dels ciutadans als serveis públics» a la sala d’actes de la 
FELIB. Es lliurà als alumnes un CD-ROM interactiu amb el qual 
els alumnes adquireixen els coneixements teòrics i posterior-
ment fan una prova d’autoavaluació que han d’entregar al 
Departament de Formació.

Reunió de l’Oficina d’Informació del Fons Estatal per a 
l’Ocupació i la Sostenibilitat Local constituïda pel Consell 
de Mallorca, la Direcció General d’Administracions Públiques 
i la FELIB. La jornada estava dirigida als tècnics municipals 
i s’hi proposava aclarir els dubtes que poguessin derivar de 
l’aplicació pràctica del fons. Durant la jornada es varen deba-
tre temes relacionats amb la tipologia de les sol·licituds o la 
utilització de la despesa social. 
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LA FELIB TANCA EL 2009 AMB EL DARRER 
CONSELL EXECUTIU DE L’ANY

El 18 de desembre, el Consell Executiu es reuní 
per darrera vegada per acomiadar el 2009 i cele-
brar el dinar de Nadal anual. La jornada fou molt 
completa, perquè s’aprofità la congregació de tots 
els membres per escoltar les presentacions de 
les agències de publicitat sobre un projecte que 
la FELIB vol posar en marxa al llarg d’enguany. El 
mes d’octubre de 2009, el Consell Executiu mateix 
va acordar contractar una empresa de publicitat 
amb la finalitat de promoure una campanya pu-
blicitària per conscienciar els ciutadans de quina 
és la situació dels ajuntaments de les Illes Balears 
durant l’època de crisi econòmica que patim en 
l’actualitat. Les empreses candidates eren Eggco, 
U61 i Borbalan. Aquesta darrera, finalment, fou 
l’agència que va convèncer el Consell Executiu 
amb la seva proposta. La campanya es basarà en 
anuncis de televisió, ràdio i premsa mitjançant els 
quals es vol transmetre la necessitat de compro-
mís i d’unitat entre la ciutadania i els ajuntaments, 
els quals fan falta en aquest període de reducció 
necessària d’alguns serveis i prestacions. 
A continuació, els representants de la FELIB varen 
participar a la presentació del llibre Finançament 
municipal: els ingressos dels ajuntaments de Ma-
llorca, a càrrec del conseller de Cooperació Local 
del Consell de Mallorca, Miquel Rosselló, i al debat 
posterior sobre finançament local.
Tot seguit va continuar la sessió del Consell Exe-
cutiu. Miquel Ferrer, fins aleshores batle d’Alcúdia 
i vicepresident primer de la FELIB, va aprofitar 
l’assistència a la reunió per acomiadar-se de la 
Federació, atès que aquesta era la darrera vega-
da que hi assistia després d’haver estat nomenat 
conseller de Turisme. Va manifestar que quedava a 
disposició dels batles. 
Joan Ferrà, el president, informà els assistents de 
la reunió de la comissió interna de policies locals, 
en què s’anuncià que es treballa en la Llei de co-
ordinació de Policia Local, que pretén garantir la 
presència policial les 24 hores del dia i l’associació 
de policies locals entre els distints municipis. Afir-
mà que des de la FEMP també fan gestions en 
aquesta línia de treball. 
El president va continuar explicant que l’1 de gener 

de 2010 entraria en vigor la Llei 11/2007, d’accés 
electrònic dels ciutadans als serveis públics. Per 
tal de garantir el compliment d’aquesta llei, tots els 
ajuntaments tenen al seu abast el Pla Aníbal, que 
agilitzarà la tramitació dels expedients. A més, va 
comentar que els batles no coneixien les conclu-
sions que s’extreien de les sessions de la Comissió 
Interna de Noves Tecnologies, per això s’acordà 
que la comissió faria un resum de les eines que 
tindran a disposició els ajuntaments i que els el 
farien arribar abans de final d’any.
Finalment, la secretària general, Joana Alomar, va 
presentar l’execució de pressupost a 30 de des-
embre, el qual es preveu tancar amb superàvit. 
En acabar la reunió, tots els membres del Consell 
Executiu i el personal laboral de la FELIB es dirigi-
ren al restaurant Can Penasso per fer el dinar de 
Nadal anual i cloure així un any de molta de feina i 
de molts de reptes assolits.



«Haver estat capaços d’assolir aquest 
acord d’unificació per conformar un 
sola veu davant els altres organismes 
i institucions tindrà una importància 
cabdal per a la defensa dels nostres in-
teressos. Per aquest motiu, el dia de la 

unificació és per a mi una fita històrica, 
perquè tornam allà on han d’estar tots 
els ajuntaments, fent feina per allò que 
ens uneix, deixant de costat allò que 
ens separa. Amb aquesta unificació 
demostrarem que és possible fer feina 

des d’un front comú per solucionar els proble-
mes que ens són comuns a tots, des d’un punt 
de vista objectiu, sense entrar dins una polèmica 
partidista que, al cap i a la fi, no serveix per a 
res a l’hora de donar solucions a la ciutadania. 
Així, des del meu punt de vista, la unitat del mu-
nicipalisme és molt important, i més encara en 
aquests moments de dificultat econòmica, quan 
és necessari treballar braç a braç per treure en-
davant aquesta comunitat des dels ajuntaments, 
els quals, units, ho tindrem més fàcil a l’hora de 
cercar solucions. I a tot això hi hem d’afegir el 
beneplàcit del Govern i la seva disponibilitat a es-
coltar els problemes dels municipis i les propos-
tes de la FELIB per fer-los front. Per tots aquests 
motius, puc afirmar que seran molts els beneficis 
d’aquesta unitat; el més important serà que es-
devindrem molt potents: tots els ajuntaments de 
les Illes Balears formen part del mateix grup i, per 
tant, tots feim força en la mateixa direcció. 
Els objectius que ens podem plantejar són molts, 
però els prioritaris i bàsics han de ser conformar 
aquest front comú davant altres administracions 

supramunicipals, empreses i entitats financeres 
per poder tirar endavant els projectes que tenim 
en marxa; aconseguir un nivell de coordinació im-
portant pel que fa a línies de subvencions i plans 
estratègics d’acord amb les necessitats reals 
dels municipis, i intentar planificar els ingressos i 
les despeses segons les transferències que ens 
pugui fer la Conselleria d’Economia i Hisenda. 
No obstant això, l’objectiu més important per al 
2010 és el desenvolupament del Pacte Local mit-
janaçant dos factors: l’estatut d’autonomia local, 
per una banda, i el finançament de les corpora-
cions locals, per l’altra.
Encetam, així, una nova etapa del municipalisme 
a les Illes Balears que hem d’aprofitar. Malgrat 
les dificultats actuals, en ocasions un moment 
de crisi serveix per trencar l’equilibri anterior i 
crear un nou paradigma. Pens que aquest hau-
ria de ser el nou paradigma del municipalisme 
en aquesta comunitat autònoma. Esperem que 
aquesta etapa sigui fructífera i llarga, i que as-
solim els nostres objectius, passa a passa però 
inexorablement.»

JOAN FERRÀ MARTORELL
President de la FELIB

«Les motivacions i les circumstàncies 
que han conduït a la unificació no han 
estat altres que la situació que tots vi-
vim, com a batles i regidors de la nostra 
comunitat autònoma, en l’àmbit econò-
mic i social als nostres municipis, jun-

tament amb la decisió ferma de donar 
exemple a les altres administracions 
supramunicipals que tots els ajunta-
ments, tinguem el color polític que 
tinguem, siguem capaços en aquests 
moments d’anar junts de la mà, pu-

guem estar units i puguem tirar endavant feines 
en conjunt per al dia de demà intentar resoldre, o 
almenys marcar-ne un camí, les problemàtiques 
que ens uneixen, que són més que les que ens 
separen. I finalment cal afegir que tot plegat ha 
estat un procés molt senzill –no hi ha hagut cap 
desacord en cap moment–, per la qual cosa avui 
som aquí, tots plegats, amb l’esperança que tots 

els que som batles siguem capaços de tirar en-
davant una sèrie de projectes ja encaminats per 
la FELIB, i que finalment i d’una vegada per totes 
puguem estampar damunt el paper les necessi-
tats reals dels ajuntaments i que les administra-
cions supramunicipals, governi qui governi, les 
tenguin en compte, les facem valer i puguem mi-
llorar la nostra situació.»

JAUME CRESPÍ DEYÀ
Expresident de l’AMIB


